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اخبارکــــوتاه
 بایدن با تهران 

وارد مذاکره خواهد شد
نوری مالکی، رئیس ائتلاف دولت قانون عراق 
در گفت وگویی تلویزیونی تاکید کرد: انتظار 
می رود دولت جدید آمریکا به ریاست جو بایدن 
مذاکراتی با ایران برای حل موضوع هسته ای 
انجام دهد. وی گفت: با جو بایدن تفاهم دارم و 
دولت کنونی بسیار بهتر از دولت قبلی است. با 
توجه به روابطی که با رئیس جمهور جدید آمریکا 
دارم به نظر من وی در چارچوب پرونده هسته ای 
با ایران وارد مذاکره خواهد شد. نخست وزیر 
پیشین عراق خاطرنشان کرد: اگر هر یک از 
طرف های ایرانی یا آمریکایی از ما بخواهند برای 
حل بحران میان دو کشور ورود کنیم، ما مانعی 
نخواهیم داشت و این مساله به سود عراق نیز 
خواهد بود. نوری مالکی تاکید کرد که بازگشت 
روابط و دور کردن تنش ایرانی- آمریکایی به 
سود عراق و منطقه است. وی با اشاره به روابط 
خوبش با رئیس جمهور، وزیر خارجه و دولت 
جدید آمریکا گفت: روابط عراق- آمریکا باید 
تداوم یابد و دولت کنونی آمریکا خواهان خروج 

از عراق است.

 ادعایی درباره 
دپوی داروی کرونا!

نماینده قزوین و آبیک و البرز در مجلس 
یازدهم با انتقاد از عملکرد ستاد کرونا ادامه داد: 
ضعف در حمایت از تولید داروهای ضدکرونای 
ایرانی و اطاله وقت در برگزاری جلسات کمیته 
علمی ستاد ملی کرونا برای بررسی ورود 
داروهای ضدکرونای جدید ایرانی در چرخه 
تولید انبوه و توزیع آن در سراسر کشور برای 
ما سوال شده است. فاطمه محمدبیگی افزود: 
چرا زمانی که دانشمند جوان قزوینی موفق 
به کشف داروی ضدکرونا شده که 100 سال 
گذشته هم داروی ضدانگل بوده و سابقه دارویی 
دارد و اکنون به همت ستاده اجرایی فرمان امام 
و شرکت البرز دارو تولید انبوه شده، این دارو 
دپو می شود؟ همچنین 4 عدد از داروی مذکور 
در منطقه ناصرخسرو به قیمت 3میلیون و 200 
هزار تومان فروخته می شود، درحالی که داروی 
تولیدی ما با قیمت 30هزار تومان قابل دسترسی 
برای مردم است. آیا امکان نفوذ برای ادامه 
واردات نوع خارجی آن مانع برگزاری جلسات 

ستاد ملی کرونا در کمیته علمی می شود؟

 حمایت اروپا 
از تلاش های آژانس 

نماینده اتحادیه اروپا نزد سازمان های 
بین المللی در وین با حمایت از تلاش های 
مدیرکل آژانس برای حل وفصل مسائل پیرامون 
توافق هسته ای تاکید کرد که فعالیت های 
آژانس در چارچوب برجام بسیار حائز اهمیت 
است. استفان کلمنت، نماینده دائم اتحادیه 
اروپا نزد سازمان های بین المللی در وین با 
انتشار پیامی در حساب کاربری خود در توئیتر 
اعلام کرد از فعالیت های اخیر مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی درخصوص توافق 
هسته ای پشتیبانی می کند. وی در پیام خود 
نوشت: اتحادیه اروپا کماکان از تلاش های 
رافائل گروسی مدیرکل آژانس برای یافتن 
یک فهم مشترک با ایران حمایت می کند تا 
این سازمان بتواند به فعالیت های ضروری 
نظارتی خود در ایران که از اهمیت بسیار 
بالایی در چارچوب توافق هسته ای برخوردار 

است، ادامه  دهد.

رئیس جمهور مطرح کرد

 تاکید    بر تسریع   جبران 
خسارت   های    زلزله   سی  سخت

 انتخابات 
نیمه    الکترونیک می شود

رئیس ستــاد انـــتـخابات استان 
تهران گفت: 2۹ بهمن ستاد انتخابات 
استان رسما با ۵ کمیته، دبیرخانه و 
دبیر تشکیل شد. انتخابات پیش رو 
نیمه الکترونیکی برگزار می شود. یعنی 
از 2۵ فرآیند انتخابات اخذ آرا و شمارش 
آرا به صورت دستی و بقیه الکترونیکی 
برگزار می شود، ضمن اینکه در سطح 
استان تهران ۷ هزار و ۶0۹ شعبه اخذ 
رای پیشنهاد شده و روستاهای واجد 
شورا در استان ۵31 روستاست که 
4۸0 روستا شورا دارند و به فرمانداران 
تاکید شده در سایر روستاهایی که 
زمینه دارند نیز انتخابات برگزار شود. 
شکرا... حسن بیگی در پنجمین جلسه 
شورای اداری استان تهران ادامه داد: 
آمادگی برای برگزاری انتخابات در 
شرایط کرونایی بر اساس بازدید از 
شعب با حضور نماینده بهداشت محقق 
می شود و در مجموع 200 هزار نفر 
عوامل اجرایی، بازرسی، نظارتی و... 
برای انتخابات 1400 در استان تهران 
داریم. ستاد انتخابات تشکیل شده، 
تشکیل هیات های اجرایی شوراها در 
1۹ اسفند به مدت ۵ روز انجام می شود و 
ثبت نام از داوطلبان شوراهای شهر نیز از 
20 اسفند به مدت ۷ روز برگزار می شود 
و بقیه فرآیندها برای سال 1400 است.

مخالفتی با     انتخابات 
الکترونیک    نداریم

سخنگوی شورای  نگهبان تصریح 
کرد: از نخبگان سراسر کشور درخواست 
داریم ما را در بهتر اجرا کردن انتخابات 
ریاست جمهوری 1400 همراهی کنند 
که با وضعیت شیوع این ویروس منحوس 
چگونه بتوانیم انتخابات سالم برگزار 
کنیم. عباسعلی کدخدایی گفت: در کنار 
سلامت انتخابات باید سلامت مردم را 
ملاک قرار دهیم؛ چرا که هم سلامت 
انتخابات و هم سلامت مردم برای ما 
مهم است. چیزی حدود 400 نفر از 
نخبگان درگیر رقابت رویداد ایده نگاری 
کرونا بودند و امیدوار هستیم حرکتی 
که امسال آغاز شد، در بخش های دیگر 
ادامه پیدا کند. نظرخواهی از نخبگان 
می تواند مشکلات ما را حل کند و کمک 
عظیمی به مسئولان محسوب شود. 
مشارکت حداکثری و حضور پرشور مردم 
از مسائلی مهم مسئولان بوده است. 
اقدامات پیشگیرانه باید برای مبارزه 
با ویروس کرونا انجام شود. در شورای 
نگهبان با توجه به اینکه سلامتی مردم 
اهمیت دارد تصمیم گرفتیم از مردم 
و نخبگان استفاده کنیم و ببینیم چه 
راهکارهایی پیشنهاد می دهند. مخالفتی 
با انتخابات الکترونیک نداشته و نداریم و 
فقط لازم است زیرساخت های فنی آن 
آماده شود و هر زمان این زیرساخت ها 

فراهم شود آماده انجام آن هستیم.

فضای عمومی 
مشارکت جویانه   نیست

وزیر کشور گفت: هنوز فضای عمومی 
جامعه در بحث انتخابات مشارکت جویانه 
نشده است و افکار عمومی حساسیت 
زیادی به آن نشان نداده اند. گروه ها و 
احزاب نیز حرکت متقنی نسبت به این 
موضوع نداشته اند. البته با فرمایشات مقام 
معظم رهبری و درایت و حکمت ایشان در 
این زمینه که تصمیم خوبی اتخاذ و ابلاغ 
کردند، باید همه دستگاه ها و نهادها، عوامل 
مشارکت جویانه از جمله تشویق به رقابتی 
شدن انتخابات را پیگیری کنند. به نقل از 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، عبدالرضا 
رحمانی فضلی تاکید کرد: انتخابات از نظر 
وزارت کشور باید در امنیت کامل، قانونی، 
سالم و با مشارکت بالا برگزار شود و باید این 
امر به خصوص در انتخابات ریاست جمهوری 
محقق  شود چراکه اعتبار و آبروی کشور در 
میان است. تدابیر و ملزومات، تجهیزات و 
منابع لازم برای انتخابات اندیشیده شده 
و آموزش های لازم در حال انجام است. 
وقتی مبلغی به عنوان یارانه یا هر حمایت و 
همراهی دیگری داده می شود، نباید بر سر 
مردم منت گذاشته شود، برای اینکه قدرت 
خرید پایین آمده و این یارانه ها گرچه 
حداقل امکانی است که دولت یا مجلس در 

اختیار مردم قرار می دهد.

علی ربیعی:

به جای پول پاشی از گروه های اجتماعی حمایت کردیم
سخنگوی دولت گفت: به جای پول پاشی از 
گروه های اجتماعی خاص حمایت اقتصادی کردیم. 
علی ربیعی در حاشیه بازدید از برنامه »جمعیت 
طلوع بی نشان ها« اظهار کرد: برنامه امروز ما 
معطوف به سیاستگذاری است که در رابطه با 
اشتغال حمایتی و حمایت از گروه های اجتماعی 
خاص که به چرخه اشتغال برگردند، دنبال کردیم. 
وی ادامه داد: ما در دولت بحث توسعه زیرساخت ها 
را دنبال کرده ایم؛ معمولا در بودجه های عمرانی 
این موضوع دیده می شود اما برای اشتغال های 
خرد و تامین معیشت برخی گروه های خاص کفاف 
نمی دهد. بنابراین سیاست، اشتغال حمایتی را آغاز 
کردیم تا هم به رشد ملی کمک کند و هم از هدر 
دادن پول و هم پول پاشی جلوگیری شود. ربیعی 
گفت: در رأس این سیاست ها، گروه های آسیب پذیر 
شناسایی شدند. یکی از کارهای ما تفکیک این 
گروه ها بود. برنامه ریزی آموزشی برای آنها در نظر 
گرفته و اجرا شد. امسال 3۷00 میلیارد تومان 
پول قرض الحسنه برای گروه هایی که در قالب 

مددجو یا در معرض آسیب هستند قرار دادیم. 
وی افزود: همه این بودجه وام نیست و بخشی  از 
آن برای آموزش در هنگام کار در نظر گرفته شد. 
بنابراین سیاست، به جای اینکه پول ماهانه مستقیم 
داده شود در یک دوره زمانی این افراد هم صاحب  
شغل می شوند و هم از نظر منزلتی و اقتصادی 
خودشان و جامعه سود می برند. وی ادامه داد: تا 
امروز 1۵هزار میلیارد تومان اشتغال در حوزه هایی 
مثل خدمات، ورزش و حمل ونقل به بانک معرفی 
شدند. تاکنون مبلغ  ۹000میلیارد تومان دریافت 
کردند. ۵هزار میلیارد تومان ظرفیت هم باقی مانده 
است. سخنگوی دولت گفت: به جز این موضوعات 
در سیاست اشتغال حمایتی برای اینکه مهاجرت 
معکوس صورت بگیرد کاری کردیم و خوشحالم 
اعلام کنم سهم روستاییان از اشتغال از 3 درصد 
به  2۹ درصد رسید و حدود 20هزار میلیارد 
تومان وام ارزان قیمت برای آنان در نظر گرفته ایم. 
گزارش هایی از مهاجرت معکوس هم امروز 
شاهدش هستیم. برگشت منابع 2200میلیون 

تومان امسال است و این پول به چرخه اقتصاد 
روستاییان بازمی گردد. ربیعی همچنین گفت: 
یک دسته دیگر از کاری که دنبال کردیم؛ نوعی 
تمرکز بر اشتغال خانگی و اشتغال توانیاب ها بود. 
مجموعا یک برنامه اشتغال حمایتی را در این مدت 
دنبال کردیم و آثار خودش را داشته است. امسال 
13۵0میلیارد تومان برای توسعه گیاهان دارویی 
در مناطق محروم صورت داده ایم. با گروه های هدف 
مختلفی این کار جلو رفته و در آینده نه چندان 
دور ما شاهد رشد اشتغال ها براساس کارآفرینی 
و توانمند کردن خواهیم بود. وی افزود: یکی از 
استراتژی های درست دولت، واگذاری کار به 
سازمان های مردم نهاد بود. امروز۹000 سازمان 
مردم نهاد فقط در بهزیستی فعالیت می کنند. این 
مجموعه ۹000 تشکیلات اجتماعی مجوزهایشان 
تسهیل شد. بوروکراسی مجوز پایین آمده است. 
سیاست تقویت سازمان های مردم نهاد باعث 
می شود که گروه های بیشتری تحت حمایت 

قرار بگیرند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: »لغو تحریم ها« 
این مهم ترین و اصلی ترین مطالبه  ای است که همه 
مقامات کشورمان بر آن تاکید دارند و هرگونه مذاکره 
یا انجام تعهدات در قبال برجام را منوط به این امر 
مهم می دانند. این در حالی است که 2 روز دیگر 
یعنی ۵ اسفند مهلت 2ماهه مجلس به طرف  های 
برجام جهت لغو تحریم های ایران به اتمام می رسد و 
از آن زمان توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی نیز 
آغاز خواهد شد. با این حال برخی معتقدند تحرکات 
روزهای اخیر پیرامون برجام از جمله سفر مدیرکل 
آژانس انرژی اتمی به تهران و برخی تحرکات آمریکا 
نشان می دهد که احتمال احیای برجام و لغو تحریم ها 
بسیار بالاست. دیدار روز گذشته رافائل گروسی با 
محمدجواد ظریف وزیر خارجه و علی اکبر صالحی 
رئیس سازمان انرژی اتمی را می توان در همین راستا 
قلمداد کرد. تلاش آژانس برای حل و فصل موضوعات 
فیمابین و همچنین همکاری های ایران و آژانس 
در چارچوب پادمان از مهم ترین موضوعات مورد 
گفت وگو بوده است.البته اگر آمریکایی ها در عمل 
نیز این مهم را ثابت کنند. محمدجواد ظریف وزیر 
امور خارجه کشورمان می گوید: »ما درخواست های 
زیادی داریم و خواهان اقدام عملی از سوی آمریکا 
هستیم، نه حرف. ما تنها زمانی وارد مذاکره می شویم 
که تحریم ها لغو شود و رفتار آمریکا تغییر کند.« این 
در حالی است که نمایندگان مجلس طی بیانیه ای 
از عدم اجرای پروتکل الحاقی در صورت عدم لغو 

تحریم ها از ۵ اسفند خبر داده اند.
 فرصتی برای احیای برجام؛ لغو تحریم ها

شاید زمانی که ایران بابت عدم انجام تعهدات 
و وظایف آمریکا و اروپایی ها در قبال برجام به آنها 
هشدار می داد که اگر به رعایت تعهدات خود همت 
نگمارند؛ ایران نیز رویه دیگری را در جهت کاهش 
تعهدات خود پی خواهد گرفت. طرف های دیگر برجام 
این هشدار ایران را چندان جدی تلقی نمی کردند 
اما زمانی که ایران طبق بندهای 2۶ و 3۶ برجام 
گام به گام تعهدات خود را کاهش داد، از خواب بیدار 
شدند که اگر روال به همین گونه طی شود این توافق 
رفته رفته به پایان حیات خود نزدیک خواهد شد. از 
همین رو بود که کم کم شاهد واکنش های متفاوتی 
از سوی طرف های دیگر برجام به خصوص اروپایی ها 
بودیم اما حتی این واکنش ها نیز نتوانست آنچه را 
خواست ایران بود برآورده کند. از همین رو در اوایل 
آذرماه مجلس یازدهم طرحی را به تصویب رساند که 
موجب شد تا تحرکات پیرامون احیای برجام بیش از 
گذشته شود. طی آنچه در طرح اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها آمده است »اگر ظرف دو ماه از تصویب 
این قانون تحریم های ایران لغو نگردد و طرفین 
دیگر به تعهدات خود عمل نکنند؛ ایران می تواند 
نظارت های فراتر از پادمان از جمله اجرای داوطلبانه 
پروتکل الحاقی را متوقف کند.« بنابر این بود که روز 
سوم اسفند نمایندگان این طرح را بررسی و نسبت 
به آن اعلام نظر کنند تا در صورت عدم رفع تحریم ها 
از روز ۵ اسفند نظارت های فراپادمانی خاتمه یافته 

و ایران اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف 
کند. اما عدم اظهارنظر و اتخاذ تصمیم مشخص در 
جلسه علنی دیروز مجلس و برخی تحولات پیرامون 
برجام از جمله سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به تهران و دیدار با مقامات 
مسئول موجب شد تا این فرضیه پررنگ تر شود که 
با توجه به برخی سیگنال ها در خصوص احتمال لغو 
تحریم ها و بازگشت آمریکا به برجام شاید فرصت 
جدیدی برای این کار لحاظ شود و زمان ۵ اسفند برای 
توقف اجرای پروتکل الحاقی تمدید گردد. آنچه مسلم 
است لغو همه تحریم ها و حتی گرفتن خسارت از 
آمریکا و سایر طرف  های برجام حق مسلم ایران است. 
اما برخی معتقدند؛ در حال حاضر شرایط به گونه ای 
است که می توان به احیای برجام و لغو تحریم های 
ایران امیدوار بود و مدتی زمان و ایجاد فرصت برای 
تحقق این امر می تواند نتیجه بهتری را به بار آورد. سفر 
گروسی به تهران و دیدار با رئیس سازمان انرژی اتمی 
و سایر مسئولان نیز حکایت از این مساله دارد که شاید 
رایزنی هایی برای رسیدن به تفاهم و همکاری طرفین 
با لحاظ عمل به تعهدات و وظایف صورت گرفته باشد. 
کمااینکه برخی مطرح می کنند که شاید در روزهای 

آینده شاهد اتفاقات مثبتی پیرامون برجام باشیم. 
  بیانیه مجلس

همزمان با سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به ایران 22۶ نماینده مجلس در بیانیه ای با 
استناد به طرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« 
یادآور شدند که مسئولان دولتی ایران در صورت 
عدم رفع تحریم ها باید از ۵ اسفندماه اجرای پروتکل 
الحاقی را متوقف و بازرسی های آژانس بین المللی را 
صرفا محدود به نظارت های پادمان کند. در این بیانیه 
آمده است: در راستای دفاع از حقوق هسته ای و با وادار 
کردن دشمنان ملت به برداشتن تحریم های ظالمانه 
و به تبع آن گشایش اقتصادی مقرر شده است که 
غنی سازی 20 درصدی آغاز و نیز با اعطای مهلت 
دوماهه به آمریکا و 3 کشور اروپایی برای برداشتن 
تحریم ها در صورت عدم صداقت و عدم انجام تعهدات 
ملت ایران در راستای اجرای بندهای 2۶ و 3۶ برجام 
و بند 13 قطعنامه 2231 اجرای داوطلبانه پروتکل 
الحاقی را متوقف کند. بنابراین همه مسئولان از 
جمله مدیران دولتی موظفند که در صورت عدم 
رفع تحریم ها اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را از 
اسفندماه ۹۹ متوقف و بازرسی های آژانس را صرفا 
محدود به نظارت های سازمان نمایند. در بخشی از این 
بیانیه آمده است: ما نمایندگان ملت ایران اطمینان 
می دهیم که در دفاع از حقوق مردم کوتاه نیامده و 
بدون رفع تحریم ها که قابل راستی آزمایی از سوی 
ملت ایران باشد ایران سربلند و قوی گام های پیشرفته 

صنعتی و هسته ای خود را متوقف نخواهد کرد.
 نیازی به خروج از برجام نیست

وزیر امور خارجه کشورمان اظهار داشت: ما 
تعهداتی داریم که به آنها پایبند هستیم. تمام 
اقدامات ما در راستای برجام است. ما قوانین 
کشور را که پارلمان به آن مشروعیت بخشیده، 

اجرا می کنیم. محمدجواد ظریف گفت: در آمریکا، 
رئیس جمهور می تواند از حق وتو برای مخالفت با 
هرگونه تصمیمی استفاده کند اما ما در ایران، چنین 
کاری نخواهیم کرد. وی تصریح کرد: رئیس جمهور 
بایدن با سیاست های دونالد ترامپ مخالفت می کند 
اما در حقیقت همان سیاست را دنبال می کند. 
رئیس دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: اصطلاح 
مکانیسم ماشه ساخته آمریکاست و چنین چیزی 
در برجام وجود ندارد. آمریکایی ها برای کنترل 
افکار عمومی این اصطلاح را ایجاد کردند. ظریف با 
اشاره به رویکرد دولت آمریکا در قبال برجام گفت: 
تفکر سلطه جویانه آنها مبنی بر این است که آنچه 
مال من است برای من است و آنچه برای توست، 
قابل مذاکره است. آنها با کلمات بازی می کنند تا 
متن برجام را تغییر دهند. وی با بیان اینکه پس 
گرفتن درخواست فعال شدن مکانیسم ماشه از 
شورای امنیت، امتیاز به ایران نیست، افزود: بلکه آنها 
حقیقت را پذیرفته اند که نمی توانند از این طریق به 
جایی برسند. وزیر خارجه کشورمان عنوان کرد: 
اروپایی ها به تعهدات خود در برجام عمل نکرده اند. 
ممکن است دولت هایشان درباره پایبندی به توافق 
حرف بزنند اما شرکت هایشان به حرف واشنگتن 
گوش می کنند. اروپایی ها برای تصمیم گیری 
نیازمند تایید واشنگتن هستند. آنها باید از آمریکا 
بخواهند که به جایگاه شان احترام بگذارد و اجازه 
دهد که به الزامات خود عمل کنند. وی با بیان اینکه 
آمریکا پس از بازگشت به برجام باید خسارات ما را 
جبران کند، تاکید کرد: باید متعهد شود که دیگر 
چنین رفتاری را تکرار نکند. ظریف تصریح کرد: ما 
درخواست های زیادی داریم و خواهان اقدام عملی 
از سوی آمریکا هستیم، نه حرف. اما اکنون مشکل 
این است که بایدن در حال دنبال کردن سیاست های 
ترامپ است، نه اوباما. وزیر خارجه کشورمان تصریح 
کرد: ما تنها زمانی وارد مذاکره می شویم که تحریم ها 
لغو شود و رفتار آمریکا تغییر کند. وی درباره احتمال 
خروج ایران از برجام تاکید کرد که ایران نیازی به 
این کار ندارد. آمریکا باید بداند که ما نیازی به خروج 
از برجام نداریم و می توانیم از حقوق خود در توافق 

بهره ببریم. 
 توقف اجرای پروتکل خروج از برجام نیست

یک نماینده تهران در مجلس با اشاره به مهلت 
زمانی پنجم اسفندماه برای رفع تحریم ها اظهار 
کرد: دغدغه اول نمایندگان رفع تحریم های 
ظالمانه است و هدف از طرح مجلس هم همین 
بوده است. حجت الاسلام سید محمود نبویان 
گفت: بعد از آغاز غنی سازی 20 درصد پیغام و 
پسغامی دادند و حالا که ما می خواهیم از پروتکل 
الحاقی خارج شویم اولا باید توجه داشته باشیم 
که این به معنی خروج از برجام نیست چرا که 
بند 2۶، 3۶ و 13 قطعنامه 2231 تصریح دارد اگر 
تحریم هایی بیاید ایران می تواند برخی بخش ها یا 
کل پروتکل را متوقف کند. پس ما داریم برجام را 
اجرا می کنیم ضمن اینکه این به معنی خروج از 
NPT هم نیست. علاوه بر این، این تنها مصوب 
مجلس نیست بلکه شورای عالی ملی و مسئولان 
نظام آن را تایید کردند. وی تصریح کرد: مجلس 
به دنبال احقاق حقوق مردم است و اینکه تحریم ها 
باید برداشته شود. اگر تحریم برداشته نشود وجهی 
ندارد که حقوق هسته ای و صنعتی ملت ایران را از 

دست بدهیم.

»آرمان ملی« از احتمال لغو تحریم ها و عدم لغو پروتکل الحاقی گزارش می دهد
بیم  و امید احیای برجام

  ظریف: نیازی به خروج از برجام نداریم 
  مجلس: تحریم ها لغو نشود اجرای پروتکل الحاقی از 5 اسفند متوقف خواهد شد

آرمان مــلی: دویست و پنجمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت صبح یکشنبه برگزار و در این جلسه وزیر راه و شهرسازی که به 
نمایندگی از طرف رئیس جمهور به استان کهگیلویه و بویر احمد و منطقه 
زلزله زده سی سخت سفر کرده بود، گزارشی از وضعیت زلزله زدگان ، میزان 
آسیب و خسارات ، روند امدادرسانی و مداوای مصدومان و اسکان موقت 
خانواده هایی که خانه هایشان آسیب دیده و همچنین برآورد خسارات 
وارد شده و برنامه ریزی برای کمک به ساخت منازل تخریب شده، ارائه کرد. 
پس از ارائه این گزارش، رئیس جمهور بر ضرورت کمک رسانی فوری به 
زلزله زدگان، جبران خسارت ها و همچنین تسریع در اسکان موقت کسانی 
که منازل شان در این زلزله خسارت دیده است با توجه به فصل سرما در 
این منطقه، تاکید کرد. حسن روحانی در ادامه با اشاره به گزارش وزیر راه 
و شهرسازی درخصوص آخرین وضعیت طرح اقدام ملی مسکن، این طرح 
را گامی بزرگ دولت تدبیر و امید برای تامین مسکن دهک های پایین و 
متوسط درآمدی جامعه عنوان کرد و با اشاره به روند خوب طی مراحل این 
طرح ملی و زیر بنایی اظهار داشت: امیدواریم بخشی از واحدهای در دست 

ساخت این طرح تا پایان این دولت تکمیل و افتتاح شود. روحانی تامین 
زمین موردنیاز برای اجرای طرح ملی مسکن از طرف دولت را نقطه قوت این 
طرح عنوان کرد و افزود: خوشبختانه این طرح با استقبال و مشارکت خوبی از 
سوی متقاضیان مواجه شده و امیدواریم با برنامه ریزی های درست، مسکن 
همه ثبت نام کنندگان در زمان مقرر آماده و تحویل شود. رئیس جمهور 
با اشاره به اینکه زمین موردنیاز برای ساخت 2۶0هزار واحد فراهم شده 
و مراحل ساخت واحدها در ریل طبیعی خود افتاده است، افزود: توزیع 
استانی طرح ها نیز متناسب با نیاز بوده و پروژه های اجرایی در استان های 
سیستان و بلوچستان، کرمان و یزد در ماه های آتی به بهره برداری خواهد 
رسید. در این جلسه همچنین وزیر امور اقتصاد و دارایی گزارشی از میزان 
تحقق درآمدهای مشخص شده در قانون بودجه سال 13۹۹ به ویژه از محل 
وصول مالیات، فروش اوراق و درآمد حاصله از صادرات ارائه کرد. بر اساس 
این گزارش وزیر اقتصاد با اشاره به مالیات وصولی از مالیات دهندگان بزرگ 
و همچنین وصول مالیات های معوقه، از تحقق بخش عمده درآمدهای 
مشخص شده در بودجه سال جاری خبر داد. رئیس جمهور در این رابطه 
تاکید کرد: با برنامه ریزی های انجام گرفته در سال جاری به ویژه تمهیداتی 
که در بودجه سال 13۹۹ دیده شده بود، توانستیم درآمدها و هزینه ها را 
مدیریت کنیم و این مهم در شرایط جنگ اقتصادی و فشار حداکثری دولت 
ترامپ حاصل شد که به اعتراف خود آنها، به شکست این سیاست انجامید. 
روحانی با اشاره به تحقق اهداف بودجه سال جاری در حوزه اصلی درآمدها 
و هزینه ها، اظهار داشت: برنامه اقتصادی کلان دولت در سال جاری که 
بودجه نیز در ذیل آن است، براساس واقعیت ها و ظرفیت های اقتصادی 

کشور تدوین و در اجرا نیز محقق شده است.

سـرمقــاله

به طورکلی نمی توان نتیجه بسیاری از تصمیمات را دقیقا  
پیش بینی کرد. براساس استدلال هایی که یک مجموعه 
دارند، تصمیمی گرفته می شود. اگر مجلسی ها مصوبه اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها را به قانون تبدیل نمی کردند، 
باید می دیدیم این اقدام بهتر بود یا انجام ندادن آن منافعی 
برای کشور داشت. زمانی که ما تصمیمی می گیریم، براساس 
استدلال های خود ماست. اینکه عکس العمل طرف مقابل 
چیست، قابل پیش بینی نخواهد بود. هر کس بگوید من 
این کار را انجام خواهم داد و نتیجه این اقدام مشخص است، 
بدانید پخته عمل نشده است. ممکن است ما برای خودمان 
به هر دلیلی موضعی داشته باشیم و بگوییم ما طرف حق 
را خواهیم گرفت، نتیجه هرچه می خواهد باشد. این نیز 
یک رویکرد است. آنچه درباره برجام در مجلس تصمیم 
گرفته شده، حق به نظر می رسد. اینکه مقام معظم رهبری 
می فرمایند ابتدا آنها به تعهدات خود عمل کنند، سپس ما 
گام های لازم را بر خواهیم داشت نیز حق است. حالا اینکه 
نتیجه تصمیم مجلس چه می شود، دقیق مشخص نیست. با 
این حال با اقدام مجلس مخالفت های صحیحی نیز وجود 
دارد. این مخالفت های صحیح در بازه ای که گفته می شد، 
اگر آمریکا از برجام خارج شد، ما نیز باید از برجام خارج 
شویم نیز به درستی وجود داشت. ما باید به پیمان های خود 
وفادار باشیم. آدم ها براساس یکسری استدلال ها تصمیماتی 
می گیرند. حالا نمی توان پیش بینی کرد که نتیجه این تصمیم 
الزاما برای کشور خوب خواهد بود. اقدامات و سخنان برخی 
مقامات آمریکایی در قبال ایران پالس های مثبت است اما تنها 
پالس مثبت کافی نیست. پالس، پالس مثبت است اما اینکه 
نتیجه پالس مثبت آنها چیست و در پس آنان چیزی قرار 
دارد، مشخص نیست. شاید حاصل پالس مثبت این باشد که 
بگویند بیایید به مذاکره و در آنجا تعهدات دیگری را بر کشور 
بار کنند تا یک احسانی کنند، این خوب نیست اما اگر پالس 
مثبت این افراد ادامه دار باشد و بر اساس حق عمل کنند، 
خوب است. همچنین باید گفت تجمعاتی مانند آنچه روز 
گذشته مقابل سازمان انرژی اتمی ایران انجام شد، تجمعات 
سالمی نیست. عده ای راه می افتند، یکبار به سفارت عربستان 
رفتند، یکبار سفارت انگلستان و اکنون نیز مقابل سازمان 
انرژی اتمی رفته اند. اگر این افراد به نظام، انقلاب، مسئولان و 
شورای عالی امنیت ملی اعتقادی ندارند، باید کنار بنشینند 
و منتظر تصمیم آنان باشند. این نوع تجمعات هدایت شده 
هست. اینکه ایران باید با توجه به پیشنهاد پادرمیانی اروپا چه 
رویکردی را در تعامل با آمریکا پیش بگیرد امری پیچیده بوده 
و نمی توان در خصوص آن اظهارنظر قاطع کرد. با این حال 
اگر جلسه ای در مورد برجام بود، ما در آن جلسات شرکت 
کنیم. ممکن است نماینده آمریکا نیز به این جلسات بیاید. در 
این صورت یعنی برجام را به رسمیت پذیرفته است و باید به 
وضعیت پیش از تحریم های جدید بازگردد. آمدن آمریکا به 
جلسات پادرمیانی اروپا، به این معنا خواهد بود که بنا دارد به 

تعهدات خود عمل کند.

تنها پالس مثبت آمریکا کافی نیست

سید مصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

یــادداشت

به همان اندازه که در این روزها می توان خوش بین بود که 
برجام احیا شود و تحریم ها لغو شود، به همان اندازه نیز باید 
بدبین بود. وضعیت کاملا به گونه ای است که هر اتفاقی ممکن 
است رقم بخورد. با توجه به وضعیتی که ایران قرار است از 24 
فوریه بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی را محدود کند و 
فعالیت های داوطلبانه خود را دیگر انجام ندهد، اروپا و آمریکا 
اقداماتی انجام دادند تا شاید بتوانند این تصمیم ایران را به 
تعویق بیندازند. در این میان آمریکا 3 گام نمادین نیز برداشت 
تا حسن نیت خود را نشان دهد. پس گرفتن درخواست فعال 
کردن مکانیزم ماشه، لغو محدودیت های دیپلمات های ایرانی 
در آمریکا و لغو تحریم ها مضاعف را گرچه می توان مثبت قلمداد 
کرد اما برای ایران درعمل ملموس نیستند. تهران اقدام عملی 
می خواهد، درحالی که طرف های مقابل این درخواست را دارند 
که ایران گام اول را بردارد. حداقل انتظار ایران گام به گام است 
و این خواسته را دارد که آنها در ابتدا مقداری از تحریم ها را لغو 
کنند. اگرچه در ظاهر بایدن سیاست های ترامپ را کنار زده 
و شرایط را برای احیای برجام مهیا کرده اما ایران انتظارات 
بیشتری دارد زیرا در این سال ها ضربه های زیادی خورده 
است. این امر سبب می شود تا سفر رئیس آژانس بین المللی 
انرژی اتمی سفر سختی به تهران داشته باشد. گروسی به دنبال 
این است که یک راه حل میانه را در تهران پیدا کند تا حداقل 
وضعیت بحرانی نشود. به نظر می رسد شرایط در این روزهای 
سخت، بحرانی و تنگاتنگ باشد اما می توان همچنان امیدوار 
بود و این امیدواری نیز ریشه در تغییر رویه ایالات متحده نسبت 
به جهان و مساله ایران دارد و اینکه بارها تاکید می کنند که 
دیپلماسی را می خواهند جایگزین رویه اشتباه گذشته کنند و 
اینکه به صورت ضمنی اعلام می کنند، سیاست فشار حداکثری 
شکست خورده است. همه به این نتیجه رسیده اند که مذاکره 
اجتناب ناپذیر است و برجام یک واقعیتی است که در ایران و 
جهان نقش آفرینی کلیدی دارد و باید به فرجام برسد. برجام 
بر تعاملات داخلی کشور سایه افکنده و نقش مهمی دارد و از 
این رو ما در داخل نیز نباید به سمتی حرکت کنیم که از فضای 
به وجود آمده هیچ منفعتی برای کشور حاصل نشود. سه گام 
آمریکا می تواند یک فرصت را مهیا کند تا گفت وگوها در ادامه 
شکل گیرد و هر روز از تنش فاصله گیریم اما ضرورت دارد دقت 
بیشتری در تصمیم گیری ها صورت گیرد. زمینه همکاری 
وجود دارد و کافی است صرفا گام ها به سمت این بستر سوق 
پیدا کند؛ بستری که در گذشته بسیاری حسرت وجود آن را 
می خوردند و شاید در آینده نیز دیگر وجود نداشته باشد و بار 

دیگر کار را سخت کند.

سه گام آمریکا

جلال خوش چهره
تحلیلگر مسائل بین الملل

 بازگشت بایدن 
به برجام را سخت نکنیم

ادامه از صفحه اول/  خوشبختانه مواضع هماهنگ 
وزیر امور خارجه، رئیس جمهور و رهبری در این خصوص، 
مخالفان داخلی برجام و نگرش های جناحی به این 
مساله ملی را تا حدودی به حاشیه برده است. تزوسان، 
فرزانه چین باستان در فرازی استراتژیک می گوید: 
»خودت را بشناس و دشمنانت را، در هزار نبرد شکست 
نخواهی خورد« به اقتفای این فراز حکیمانه می توان گفت، 
جمهوری اسلامی ایران، امروز بیش از هر زمانی نیاز به 
شناخت دشمنان خود، امیال و آرزوهای آنان و تلاش برای 
خنثی سازی تحرکات آنها دارد. از این رو اتخاذ تدابیری 
که اجماع داخلی در آمریکا، سخت کردن کار بایدن برای 
بازگشت به برجام، ایجاد زمینه برای تاثیرگذاری اسرائیل 
و عربستان و اجماع آمریکا و اروپا را بر هم بزند، رسالت 
تاریخی دولت و حاکمیت به وقت اکنون است. تزوسان 
درباره لزوم بر هم زدن اتحادهای دشمن می گوید: »کار 
مهم در جنگ، قطع کردن علایق و اتحادهای دشمن 
است، نگذارید که دشمنانتان متحد شوند. مساله، مساله 
پیمان های اتحاد دشمن را بررسی و مطالعه کنید و کاری 
کنید که این پیمان ها قطع و لغو گردند، اگر دشمن 
متحدانی داشته باشد معضل بزرگی پیش می آید و موضع 
دشمن قوی است.« عدم شناخت ظرفیت جدید متاثر از 
میدانداری بیش از پیش مکتب لیبرالیستی و مواجهه ای 
ناروزآمد و مبتنی بر منطق دوران رئالیستی، ابتکار عمل را 
در دست مخالفان مصالح و منافع ملی قرار خواهد داد. عبور 
از این ناوضعیت، نیازمند طرحی بزرگ در ساحت های 
ملی و بین المللی است. در ساحت ملی، انسجام بیشتر 
و کاهش شکاف ملت و حاکمیت، بر اساس منافع ملی و 
وحدت رویه ای مبتنی بر منافع و مصالح ملی و در عرصه 
بین المللی هوشمندی و درایت دیپلماتیک، خنثی کننده 
نقشه های دشمنان است. لزوم آگاهی به منطق وحدت 
ملی به عنوان منطق تامین کننده مصالح و منافع ملی، 
مقدمه عبور از مخاطراتی است که ملت- کشور ایران را 
تهدید می کند. سیاست ورزی حول منطق منافع ملی با 
لحاظ واقعیت های بین المللی، تضمین کننده ثبات، امنیت 

و توسعه ایران است.

سخن روز


